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   Protokół z V Uroczystej Sesji 
Rady Miasta Torunia 

z dnia 30 grudnia 2010 roku 
 
V uroczysta sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 30 grudnia 2010 r. o godz. 1430  w 
Dworze Artusa. 
 
p. A. Pietrzak – powitała: 
 
parlamentarzystów ziemi toruńskiej: 
 
Marszałek Sejmu RP Ewę Kierzkowską 
Marszałka Sejmu RP Jerzego Wenderlicha 
Poseł Annę Sobecką 
 
Posłów:  
- Mariana Filara 
- Zbigniewa Girzyńskiego  
- Grzegorza Karpińskiego 
- Tomasza Lenza 
- Antoniego Mężydło 
 
Senatorów: 
Michała Wojtczaka  
i  Jana Wyrowińskiego 
 
p. Ewę Mes - Wojewodę Kujawsko-Pomorskiego 
 
Piotra Całbeckiego - Marszałka Województwa Kuj.-Pom., 
Dorotę Jakutę - Przewodniczącą Sejmiku Samorządowego Woj. Kuj.-Pom. wraz z radnymi  
 
Honorowych Obywateli Miasta Torunia: 
 
dra Jerzego Wieczorka 
 
Konsuli Honorowych Republik:  
 
Litewskiej - Jerzego Bańkowskiego, 
Peru –dr. Stanisława Rakowicza 
Słowenii –Jana Walczaka 
 
Magnificencje Rektorów Toruńskich Uczelni Wyższych, 
 
Przedstawicieli wojska z Dowódcą Garnizonu Toruń w osobie Pana płka Aureliusza 
Chyleńskiego, 
Przedstawicieli wszystkich służb mundurowych, 
 
Przedstawicieli duchowieństwa, z Księdzem Radcą Jerzym Molinem z kościoła ewangelicko-
augsburskiego i księdzem pułkownikiem Mikołajem Hajduczenią z kościoła prawosławnego, 
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Osoby oraz przedstawicieli wszystkich instytucji wyróżnionych przez organy samorządu naszego 
miasta, które zaszczyciły swoją obecnością dzisiejszą uroczystość. 
 
Członków Rady ds. Sportu. 
Dyrektorów instytucji administracji  zespolonej. 
Przedstawicieli biznesu, kultury, 
 
Radnych Miasta Torunia wszystkich kadencji, 
 
Przewodniczących rad okręgów, 
 
Słowa powitania skierowała do dziennikarzy, przedstawicieli lokalnych mediów,  
 
Powitała wszystkich, którzy swoją obecnością zaszczycili dzisiejszą uroczystość. 
 
p. A. Pietrzak – na scenę poprosiła Przewodniczącego Rady Miasta Torunia Mariana 
Frąckiewicza 
 
p. M. Frąckiewicz – wydał komendę: „do hejnału”. 
 
p. Ł. Ignac – odegrał dwukrotnie hejnał miasta. 
 
p. M. Frąckiewicz -  na pamiątkę nadania praw miejskich - Statut Gminy zobowiązuje Radę 
Miasta do przeprowadzenia sesji w dniu najbliższym do 28 grudnia. Czyniąc zadość 
wymogom Statutu i tradycji otwieram uroczystą sesję Rady Miasta Torunia zorganizowaną w 
związku z 777 rocznicą nadania paw miejskich naszemu miastu. Toruń - założony został w 
1233 r. na mocy dokumentu lokacyjnego wielkiego mistrza zakonu krzyżackiego Hermana von 
Salza i preceptora Hermana Balka. 

 
p. M. Frąckiewicz  - poprosił o wprowadzenie Chorągwi Miasta. 
 
p. A. Pietrzak – poprosiła o zabranie głosu gospodarza dzisiejszej uroczystości - 
Przewodniczącego Rady Miasta Torunia  Mariana Frąckiewicza. 
 
p. M. Frąckiewicz  -  
 
Ekscelencjo Księże Biskupie, Parlamentarzyści naszego regionu, Pani Wojewodo, Pani 
Przewodnicząca Sejmiku, Panie Marszałku, Panie Prezydencie Miasta Torunia, Dowódco 
Garnizonu Toruń, Szanowni Państwo, 
2010 rok to szczególny rok w historii naszego miasta. W tych dniach przypada magiczna 
rocznica 777-lecia powstania Torunia. 
Toruń to miasto piękne i szczęśliwe. W minionych wiekach było ono otwarte na nowe myśli i 
idee. W historii miastem władali Krzyżacy, Polacy, Prusacy, Szwedzi, Francuzi, Rosjanie i 
Niemcy, i do dzisiaj pozostały ich ślady. Zachowały się perły architektury pośród których 
tętni życie. 
 Wszystko zaczęło się 28 grudnia 1233 roku. Wówczas narodził się Toruń. Dziś jest to 
nasze miasto, nasz dom. W roku 777-lecia lokacji uświadamiamy sobie, jak bardzo jest nam 
drogi i bliski. Jestem przekonany, że magia trzech szczęśliwych siódemek nie skończy się 
wraz z upływem tego roku. To potencjał, który dostaliśmy i który musimy wykorzystać w 
latach kolejnych.    
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 Rok 2010 w grodzie Kopernika pod wieloma względami nie różnił się od minionych. 
Mieszkańcy mogli obserwować, jak wokół nich zmieniało się miasto – powstawały nowe 
drogi, domy, przybyło terenów zielonych. 
 Wyremontowane szkoły, nowe boiska, place zabaw z pewnością ucieszyły najmłodszych 
torunian. Ci trochę starsi z zadowoleniem wsiadali do nowych autobusów, korzystali z 
szeregu zdrowotnych programów profilaktycznych, czy z uśmiechem spacerowali wokół 
odnowionych średniowiecznych kamienic. 
 Przedsięwzięć i inwestycji, tak potrzebnych naszemu miastu, które udało się zrealizować, 
było wiele. Jednak jedno wydarzenie na zawsze zapisze się w naszej pamięci. Dzięki 
staraniom władz Torunia, wsparciu toruńskich parlamentarzystów, samorządu województwa i 
wielu życzliwym osobom ruszyła budowa najbardziej oczekiwanej inwestycji – drugiego 
mostu drogowego przez Wisłę. 
 Ostatnie dni roku to zazwyczaj czas refleksji. Każdy z nas sporządza osobisty bilans 
zysków i strat, sukcesów i niepowodzeń. Dla nas jednak – osób odpowiadających za rozwój 
miasta i całego regionu – obok tych prywatnych podsumowań równie ważne, a może i nawet 
ważniejsze, jest spojrzenie na to, co udało się zrobić na rzecz naszych mieszkańców, dla 
dobra miasta, w którym żyjemy, uczymy się, pracujemy.  
Zaufanie, którym obdarzyli nas torunianie zobowiązuje. Dziś zapewne wielu z nas zadaje 
sobie pytanie, czy włożyło wystarczająco wysiłku, by sprostać tym oczekiwaniom? Ponad 
miesiąc temu otrzymaliśmy kolejny kredyt. Zaangażowanie, troska i odpowiedzialność są 
naszą powinnością.  
 Szanowni Państwo, służba torunianom i Toruniowi to zaszczyt. Każda cegła 
zabytkowej starówki kryje swoją historię. Tradycja sprawia, że na wartości nie traci 
kopernikańska spuścizna. Dorobek naukowy i kulturalny miasta jest skarbem, który przynosi 
mu sławę i splendor. Mądrość torunian, ich otwartość i serdeczność to potęga, dzięki której 
możemy z dumą mówić o wielkości i niepowtarzalności tego miejsca.  
 Szanowni Państwo, dziś spotykamy się, by cieszyć osiągnięciami, by snuć kolejne 
plany, ale przede wszystkim, by podziękować tym, którzy na co dzień nie szczędzą swojego 
wysiłku na chwałę Torunia i jego mieszkańców. Jesteście Państwo siłą tego miasta, jego 
wartością i przyszłością. 
Już za chwilę zostaną wręczone odznaczenia państwowe – złote krzyże zasługi, złote, srebrne 
i brązowe medale za długoletnią służbę. Przyjmijcie proszę moje serdeczne gratulacje. Noście 
Państwo swe odznaczenia z godnością i nieukrywaną satysfakcją.  
Są dowodem Waszego oddania i szlachetnych intencji. 
 Szanowni Państwo, goście dzisiejszego uroczystego spotkania, życzę Państwu, by te 
ostatnie godziny roku były dla Państwa czasem zadowalających refleksji i pozytywnych 
wniosków. Niech ostatnie godziny Starego Roku będą radością z dobrze wykonanych 
obowiązków i złagodzą rozczarowanie ewentualnymi porażkami.  
Niech Nowy Rok przyniesie nowe możliwości, postawi przed nami nowe wyzwania. Nie 
bójmy się trudnych decyzji, odważnych planów na przyszłość. Torunianie na nie zasługują. 
Toruń wart jest  naszego trudu i naszego serca. 
Dziękuję za uwagę.                 
 
p. A. Pietrzak – poprosiła o zabranie głosu współgospodarza uroczystości Michała Zaleskiego -
Prezydent Miasta Torunia. 
 
p. M. Zaleski –  

Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni, 
Pani i Panie Marszałku, 
Państwo  Parlamentarzyści, 
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Ekscelencjo Księże Biskupie, 
Pani Wojewodo, 
Panie Marszałku, 
Pani Przewodnicząca Sejmiku Województwa wraz z Radnymi, 
Czcigodni Honorowi Obywatele Miasta Torunia, 
Konsulowie Honorowi,  
Magnificencje, Panowie Rektorzy,  
Panowie Komendanci, Dowódcy i Oficerowie, 
Wielebne Duchowieństwo, 
Drodzy Państwo! 
 
Nasz Toruń doczekał się pięknego i sędziwego wieku! Zasługuje zatem na nasze życzliwe 
słowa w chwili, w której wspominamy jego 777. urodziny. Dziś zatem, trwając jeszcze w 
radości świąt Bożego Narodzenia i przygotowując się do jutrzejszego powitania Nowego 
Roku, oddajemy Toruniowi każde nasze staranie o to, by trwał jako miasto piękne, dostatnie i 
przyjazne ludziom. Tak więc w tym uroczystym momencie chcę właśnie w imieniu Państwa i 
wszystkich torunian przekazać właśnie naszemu Toruniowi pełne ciepła życzenia 
urodzinowe. A tego ciepła wydaje się w te jubileuszowe, grudniowe dni bardzo potrzebować. 
 
Drodzy Państwo! 
Za nami rok 2010 – czas szczególnych doświadczeń, w tym tak przejmujących jak tragedia 
smoleńska. Ale był to także czas radości i wielkich wydarzeń na naszym lokalnym gruncie. 
Ruszyła budowa drugiego mostu drogowego przez Wisłę – ta oczekiwana przez mieszkańców 
największa toruńska inwestycja. Toruń zaistniał na arenie międzynarodowej jako ośrodek 
kultury i sportu. W czerwcu po raz pierwszy byliśmy gospodarzami mistrzostw świata na 
żużlu, a miesiąc później na toruńskiej Motoarenie wystąpił światowej sławy tenor Jose 
Carreras. Dzięki tym wydarzeniom o Toruniu było głośno nie tylko w Polsce, ale i poza jej 
granicami. 
W mijającym 2010 roku po raz kolejny dokonaliśmy również demokratycznego wyboru 
władz samorządowych wyznaczając tym samym kierunek rozwoju miasta na najbliższe lata. 
 
Szanowni Państwo! 
Myśląc o 777. rocznicy lokacji Torunia, oddajemy także hołd każdemu pokoleniu, które 
zabiegało o świetność naszego miasta, przekazując ją swoim następcom. Otacza nas przecież 
skarb nieprawdopodobnie wielkiej wartości kulturowej, duchowej, materialnej, naukowej czy 
gospodarczej. Z dumą możemy zaświadczyć o tym, że jest on pomnażany także przez 
współczesnych torunian. Wobec tego oczywistego faktu pragnę złożyć słowa uznania i 
wdzięczności grupie szacownych obywateli Torunia, którzy za chwilę zostaną odznaczeni 
Krzyżami Zasługi lub Medalami za Długoletnią Służbę bądź Długoletnią Pracę. W Państwa 
życiu chcemy odnajdywać tę cząstkę oddania sprawom publicznym, które od stuleci zapewnia 
Toruniowi blask i prestiż.  
 
Drodzy Państwo! 
Przed nami nowy rok 2011, rok nowych wyzwań, ale i ciężkiej, wytężonej pracy. Wierzę, że 
my torunianie jesteśmy w stanie zaświadczyć o sile życia, mądrości i solidarnej zaradności 
nas wszystkich. Życzę, by tych wartości nie zabrakło w nowym roku ani nam, ani naszemu 
Toruniowi. 
 
p. A. Pietrzak – Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej Bronisław Komorowski na wniosek 
Wojewody Kujawsko -Pomorskiego Postanowieniem z dnia 3 listopada 2010r odznaczył 
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Złotym Krzyżem Zasługi w działalności na rzecz społeczności lokalnej oraz za osiągnięcia w pracy 
samorządowej  

 
p. Krystynę Dowgiałło,  
p. Danutę Zając,   
 
oraz postanowieniem z dnia 14 grudnia 2010 r. za zasługi w działalności na rzecz osób 
potrzebujących pomocy:  
 
p. Małgorzatę Całbecką 
p. Grażynę Rumińską 
 
w działalności na rzecz społeczności lokalnej:  
 
p. Waldemara Przybyszewskiego 
 
p. A. Pietrzak – zaprosiła na scenę p. Ewę Mes – Wojewodę Kujawsko-Pomorskiego i poprosił 
o wręczenie medali uhonorowanym.  
  
Prezydent RP postanowieniem z dnia 13 sierpnia 2010r  złotym medalem za długoletnią służbę 
odznaczył:  

 
1. p. Krzysztofa  Toczka  
2.  p. Ziemowita  Jaraczewskiego 

 
medalem srebrnym za długoletnią pracę odznaczył: 

 
p. Bernadetę Krawitowską 

 
Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej  postanowieniem z dnia 23 czerwca  2010r srebrnym 
medalem za długoletnią służbę odznaczył:  

 
p. Joannę Nussbeutel-Arciszewską 

 
brązowym medalem za długoletnią pracę odznaczył: 

 
p. Aleksandrę Kostyrę 
p. Annę Wojciechowską 

 
Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej  postanowieniem z dnia 7 grudnia 2010 r. złotym 
medalem za długoletnią służbę odznaczył następujące osoby: Poprosiła, aby ustawiali się 
uhonorowani w wyczytywanej kolejności: 

 
1. Dworznikowski Ryszard 
2. Fiderewicz-Kubacka Maria  
3. Glińska Barbara  
4. Jankowicz Teresa 
5. Kościewska Grażyna  
6. Łukasik Elżbieta 
7. Pietrucka Barbara  
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8. Plejer Romualda  
9. Szmyd Maria 
10. Tyrchan Wiesława 
11. Umżyńska Wiesława  
12. Bogalecka Mirosława  
13. Drgas Włodzimierz 
14.  Jagodzińska Sylwia  
15.  Kupryjańczyk Maria 
16.  Kwiatkowska Ewa  
17.  Lipkowski Krzysztof  
18.  Luntkowska Bożena 
19.  Nosowicz Ewa  
20.  Orzechowska Halina  
21.  Poźniak Stanisław 
22.  Roguska Danuta  
23.  Seklecka Maria 
24.  Skory Julian  
25.  Stefański Eugeniusz 
26.  Wujak Zofia 
27.  Żeśko Ewa 
 
Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej postanowieniem nr 484 z 7 grudnia odznaczył medalem 
srebrnym za długoletnią służbę następujące osoby: 

 
1. Annę Brzezik-Magdowska  
2. Elżbietę Florkowską  
3. Urszulę Jagielską  
4. Annę Pokorzyńską 
5. Danutę Słomską 
6. Wiesławę Michalską 
7. Annę Przybylską  

 
p. A.Pietrzak – pogratulowała i podziękowała. 

 
p. A. Pietrzak – o zabranie głosu poprosiła p. Ewę Mes – Wojewodę Kujawsko-
Pomorskiego. 
 
p. E. Mes – wygłosiła okolicznościowe przemówienie. 
 
p. A.Pietrzak – podziękowała Wojewodzie.  

 
p. A.Pietrzak – poprosiła o zabranie głosu p. Piotra Całbeckiego - Marszałka Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego. 
 
p. P. Całbecki – wygłosił okolicznościowe przemówienie. 
 
p. A.Pietrzak – podziękowała Marszałkowi. 

 
p. A.Pietrzak – zaprosiła do mównicy Przewodniczącego Rady – M. Frąckiewicza. 
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p. M. Frąckiewicz – oficjalna część uroczystości dobiega końca. Zamykam uroczystą sesję 
Rady Miasta. 
Proszę Państwa o powstanie. Proszę o wyprowadzenie Chorągwi Miasta. 
 
p. A.Pietrzak - zaprosiła zgromadzonych gości na mini recital Anny Marii Staśkiewicz. Po 
koncercie zaprosiła wszystkich do Sali Małej na Toast Noworoczny Prezydenta Miasta 
Michała Zaleskiego. 
 
Anna Maria Staśkiewicz  jest torunianką. W 2007 ukończyła z wyróżnieniem Akademię 
Muzyczną w Poznaniu, w klasie skrzypiec prof. Marcina Baranowskiego.  
Jest laureatką konkursów skrzypcowych: 
na XIII Międzynarodowym Konkursie  im. H. Wieniawskiego w Poznaniu w 2006 zdobyła III 
miejsce oraz zdobyła nagrodę za najlepsze wykonanie koncertu skrzypcowego W. A. 
Mozarta.  
Podczas tego samego konkursu zdobyła nagrodę Plebiscytu Słuchaczy Programu 2 Polskiego 
Radia dla najlepszego uczestnika XIII Międzynarodowego Konkursu  im. H. Wieniawskiego 
2006.  
Za najlepsze wykonanie koncertu skrzypcowego W. A. Mozarta  na XXII Międzynarodowym 
Konkursie Valsesia Musica 2006 we Włoszech zdobyła  - I nagrodę.  
Otrzymała również Nagrodę Specjalną na V Międzynarodowym Konkursie im. K. 
Szymanowskiego w Łodzi w 2001 r. 
Skrzypaczka koncertuje z najlepszymi orkiestrami na całym świecie. 
Jest sześciokrotną stypendystką Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Fundacji 
Yamaha Europa oraz laureatką programu stypendialnego "Młoda Polska". Otrzymała także 
Nagrodę Marszałka Województwa Kujawsko-Pomorskiego oraz Prezydenta Miasta Torunia. 
 
Po koncercie. 

 
p. A. Pietrzak – poprosiła wszystkich o przejście do sali bankietowej.  

 
Sala Mała  
 
p. A. Pietrzak – poinformowała, że gospodarze dzisiejszej na pamiątkę spotkania z okazji  777 
rocznicy lokacji miasta przygotowali dla wszystkich gości upominki. 
 
p.  M. Zaleski – wygłosił toast noworoczny. 
 
Zakończenie uroczystej sesji. 

 
Protokół sporządził  
  /-/ Piotr Pyrek             

Przewodniczący 
        Rady Miasta Torunia   

             /-/ Marian Frąckiewicz 

 


